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GENERELLT 
Kemikalieplanen har en bra omfattning och innehaller bade kopplingar till 
overgripande krav och planer. Den beskriver vad som ska goras och till viss del 
hur det bor goras och vilka verktyg som kan underlatta hanteringen Detta galler 
exempelvis i kopplingen mellan krav och vad byggvarubedomningen som verktyg 
kan hjalpa till att uppfylla. 

Det ar bra att det tydliggors att aven produkter innehaller kemikalier och att dessa 
adresseras i planen. Detar bra att man knyter ihop kemikalier och cirkular 
ekonomi i definitionen av Cirkular ekonomi: Giftfria och resurseffektiva kretslopp! 
Detta visa hur pa hur olika hallbarhetsfraqor knyter an till varandra och att atgarder 
i kemikaliearbetet ger fordelar till andra hallbarhetsomraden. Detta ar bra for att 
underlatta prioriteringar av hallbarhetsfraqorna. 

Planen bor kompletteras/fortydligas pa naqra punkter, dar den viktigaste ar 
kravstallninq mot projekt som syftar till att fora in ny storskalig kemikaliehantering. 
(t.ex. processkemikalier i reningsverk. Detta saknas i planen i nulaqet. Det racker 
inte att bara utvardera materialval for inbyggnad eller vilken kemikalieanvandning 
ett byggprojekt hanterar under genomforandet. Det ar minst lika viktigt att undvika 
tosninqar som medfor ny och storskalig kemikalieanvandning. Har maste det 
inforas krav om det ska ga att leva upp till intentioner om ett giftfritt sarnhalle. 
Kemikalieanvandning rnaste inforas som en utvarderingsparameter vid 
konceptutvardering av stora projekt. Kemiska produkter ska riskbedomas enligt 
lag Detta borde vara med som en av punkterna under atqarder. 

Vidare kan planen bli tydligare i beskrivningen av substitutionskravet. Det basta ar 
att inte anvanda kemikalier alls. Darter borde det sta tydligare att begreppet 
substitution aven innefattar alternativa arbetssatt for att helt eliminera 
kemikalieanvandning. 
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En vagledning kring vilken merkostnad staden bedorner som acceptabel for att 
valja losninqar som inte innebar kemikalieanvandning valkornnas. Bra och 
valkomrnet att vidareutveckla vagledningen om substitution. 
Okat stod och vagledning fran Kemikaliecentrum kring Chemsoft vore onskvart. 

Information och dialog 
• For att arbeta effektivt inom staden vore det lampliqt att Kemikaliecentrum 

har dialoger med leverantorer som flera forvaltninqar och bolag anvander 
for att driva fraqan om ersattninq av utfasningskemikalier, eller atrninstone 
koordinerar detta arbete sa att inte alla behaver ta den dialogen med 
samma leverantor. 

• For att arbeta effektivt inom staden vore det bra om Kemikaliecentrum 
kunde hjalpa till med konkret kravstallninq i upphandling for att kunna 
efterfraqa och kravstalla pa nya material och aktivt medverka till att nya 
losninqar utvecklas. 

• Vi behaver stod for att byta rnetod/arbetssatt sa att oonskade kemikalier tas 
bort helt nar det finns alternativ. Substitution av en kemikalie mot en annan 
kan vara svart da man riskerar att fora in nya risker da de kanda tas bort. 

• I kemikalieplanen star det beskrivet att det ofta saknas information om 
kemiska produkter som anvands av entreprenorer. Hur ska staden jobba 
med denna fraqa? 

• Det vore bra med ett fortydligande hur interna malqrupper ska anvandas? 
Vilken information ska de fa och av vem och vad ar deras roll? 

• Det vore bra att aven ta med dialog med grannkommuner da de har stark 
paverkan pa ex, vis status av ravattentakten och utslapp till vatten genom 
anslutning till kommunens ARV 

lnkop och upphandling 
• For att arbeta effektivt inom staden vore det bra om Kemikaliecentrum 

kunde hjalpa till att fa fram vilka kemikalierisker som finns i olika 
produktomraden eller var man kan hitta denna information. 

• Mycket bra att vi upphandlar ett avtal for analys av varor och material som 
kan anvandas for kontinuerlig uppfoljning av avtal. 

• Viktigt att arbeta med tilldelningskriterier i branscher som inte har kommit sa 
langt i sin ornstallninq for att motivera dem. Hur kan Kemikaliecentrum 
hjalpa till med sadana analyser kring olika marknader? 

• Valdiqt bra med gemensamt avtal for analys av varor och material som alla 
verksamheter inom staden kan anvanda. Viktigt att aven inkludera bolagen, 
sa att vi kan anvanda avtalet. 

Sidospecifika noteringar: 
s. 12 Principer for prioritering 
- I den grona rutan intill star det bara "riskminskning". Finns det riskminskningsamnen som 
inte ar prioriterade, eller avses riskminskningsamnen generellt? 
Galler aven s. 37 Rapportering av kerniska produkter. 
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s.31 tillagg: skapa dialog med representanter fran entreprenorer och fa deras syn pa hur 
rnilioarbetet i byggbranschen kan komma frarnat snabbare. Branschen behaver snabba 
pa sin utveckling. 
s. 34 Krav 2 Prioriterade riskminskningsamnen 
- Fortydliqande: Ar det ok med ej prioriterade R-amnen? 
s. 34 Krav 3 Nanomaterial - Vern vet om produkten innehaller nanomaterial? Var ska det 
dokumenteras, vem ansvarar osv? 
s. 35 Entreprenor borde aven intyga arbetsrniljokornpetens i Stadens projekt da Bas-P 
funktionen har en viktig roll i att sakerstalla att projekterade anlaggningar blir sakra ur 
arbetsmilioperspektiv, Bas P kan ocksa beqara att risker med framtida kemikaliehantering 
ska identifieras i projekt som rnedfor sadan." 
s.37. Det bor sta att Miljoforvaltningens kontroll "ska" utokas till att omfatta bygg- och 
anlaggningsvaror. 
s.39. Ett annat exempel ar SVAMA Stockholm Vatten och Avfalls allrnanna material- och 
arbetsbeskrivning for lednings- och markarbeten. 
s.43." For produkter som inte kan substitueras ska verksamheterna gora en 
riskbedornninq for den aktuella anvandningen och sakerstalla en saker hantering. 
Riskbedornninq av kemikalier ar en del av arbetsrnifjoansvaret och kan kopplas till det 
systematiska arbetsrniljoarbetet (SAM)." 
Verksamheternas linjeorganisation har ansvar for arbetsmiljouppgifterna (genom 
delegation). Detta innefattar saval organisatoriska-, sociala-, som fysiska 
arbetsmlliorisker. 
s. 58 star skrivet "Miljokvalitetsnormerna ar inte direkt bindande for enskilda utan riktar sig 
till myndigheter och kommuner som ska se till att miljokvalitetsnormema uppfylls." - 
Kanske bor det fortydliqas att detta kan ske via exempelvis tillsyn och planer som 
beslutas, samt genom information. 
s. 59 fotnot 79 lagg till "och naturvardsverkets foreskritter (nfs 2016:8) om miljorapport". 
s. 59 under stycket 7.2 star skrivet "Miljoforvaltningen bedriver regelbunden 
miljogiftsovervakning i grundvatten med syfte att bevaka stadens kemiska belastning pa 
mark." - Kanske bor det ocksa tillaggas att det inom Stockholm dock saknas utpekade 
grundvattenforekomster inom ramen for vattendirektivet. Detta innebar att det foljaktligen 
saknas rniliokvalltetsnormer som ska uppnas, 
s. 60 under stycket 7.3 star skrivet "Bade metaller och organiska arnnen har analyserats 
och berakninqar visar att en betydande del av vissa arnnen som aterflnns i avloppsvattnet 
kommer fran hushallen." - Detta bor forklaras tydligare, da det annars kan tolkas som 
relativt intetsaqande, da det ju ar hushallens spillvattenvatten som ar undersokta, enligt 
foreqaence text i stycket. 
s.60 I Stockholms stad har vi en mycket god tillgang pa vatten. Stockholmarnas 
dricksvatten kommer fran vattentakten Malaren, Ostra Malarens Vattenskyddsomrade 
med tillhorande skyddsforeskrifter. I takt med det bor overvakningen uppdateras med 
provtagningar och riskanalyser till att omfatta nya arnnen i ravatten och dricksvatten och 
tappvatten. 
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